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دریاچه ارومیه امســال نسبت به ســالهای گذشته شرایط 
بحرانی را پشــت ســر می گذارد این در حالی اســت که 
طرح آبیــاری مدرن نیز تعطیل شــده اســت.به گزارش 
مهــر، در حال حاضر تراز آب دریاچه ۱۲۷۰.۱ متر اســت، 
وســعت آب دریاچه ۷۸۰ کیلومتر مربــع و حجم آب آن، 
یک میلیارد مترمکعب اســت.هر چند هنــوز این مقدار با 
کمترین مقدار آب دریاچه که در ســال ۱۳۹۴ ثبت شده 
بود، فاصله دارد اما شــرایط دریاچه ارومیه بحرانی است و 
با توجه به پیش بینی کاهش بارش ها، این بحران تشــدید 
خواهد شــد.وضعیت وخیم دریاچه ارومیه در حالی تداوم 
دارد، کارشناســان معتقد هستند دولت اگر اقدامات عاجل 
برای احیای این تالاب بین المللی را از ســر نگیرد امیدها 
برای نجات و احیای آن از دســت رفته و باید منتظر پایان 
غم انگیر دومین دریاچه شور دنیا باشیم.یکی از بخش هایی 
که به دلیل غفلت و بی توجهی سال های متمادی دولت ها 
و مسئولان موجب تشدید بحران خشکسالی دریاچه ارومیه 
شده بخش کشاورزی است، با روی کار آمدن ستاد احیای 
دریاچه ارومیه در ســال ۹۳ کاهــش مصرف آب در بخش 
کشاورزی حوضه دریاچه ارومیه یکی از مهم ترین برنامه های 
ستاد احیا بود تا با کم شدن ۴۰ درصدی مصرف به صورت 
واقعی در این بخــش، زمینه برای انتقال این میزان آب به 
دریاچه فراهم شــود البته با وجود تاکید مسئولان به انجام 
این مأموریت، بسیاری از محقق نشدن آن سخن می گویند.
به اعتقاد کارشناسان و مسئولان کشوری و استانی در حوزه 
آبریــز دریاچه ارومیه راندمان پاییــن و مصرف بی رویه به 
همراه مصرف ۹۰ درصدی آب در بخش کشاورزی از دلایل 
مهم وضعیت بحرانی این دریاچه ارومیه به شــمار می رود 
که اصلاح الگوی کشت، طرح آبیاری مدرن و … می تواند 
این راهکار مؤثری برای مهار مشکلات این بخش باشد.این 
در حالی که اســت نه تنها طرح اصلاح الگوی کشــت در 
اســتان های حوزه آبریز دریاچه ارومیه موفق نبوده بلکه در 
ســال های اخیر طرح آبیاری تحت فشار در این استان ها به 
خصوص آذربایجان غربی تعطیل شــده که این امر منجر 
به آبیاری ســنتی و هدررفت آب در این روزهای کم آبی و 

وخامت دریاچه ارومیه شده است.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی در گفتگو 
با خبرنگار مهر در خصوص آخرین وضعیت دریاچه ارومیه 
گفت: حجم آب موجود در دریاچه ارومیه به حداقل میزان 
خود رسیده است، طی چند سال اخیر نه تنها ورودی قابل 
قبولی نداشته بلکه با شدت گیری کاهش بارندگی، افزایش 
خشکســالی ها و تبخیر بیش از اندازه، منجر به نابودی این 
دریاچه شده است، در کنار تمام این عوامل احداث سدهای 
متعدد در اطراف این دریاچه شــرایط آن را وخیم تر کرده 

است.
جــلال محمود زاده با بیان اینکه با وجود شــرایط بحرانی 
دریاچــه ارومیه و اظهارنظرها در خصوص اتمام حیات این 
دریاچــه اظهار کرد: هنوز دریاچــه ارومیه به صورت کامل 
خشک نشده و امید برای احیای آن تداوم دارد اما ضروری 
اســت دولت اقدامات عاجلی برای از سرگیری روند احیای 
آن انجام دهد.وی با انتقاد از عملکرد ســتاد احیای دریاچه 
ارومیه در ســال های گذشــته گفت: با توجه به شرایط کم 
آب متأسفانه ســتاد احیای در طول فعالیت خود اقدامات 
را به درســتی انجام نداده حتی اعتبــارات احیای دریاچه 
ارومیه در جاهای دیگری هزینه شــده و باید در این زمینه 
جوابگو باشد.نماینده مردم مهاباد در مجلس شورای اسلامی 
همچنین با بیان اینکه دستگاه های اجرایی ذیربط در حوزه 
دریاچه ارومیه طی ســال های اخیر به وظایف خود درست 
عمل نکردند، گفت: زمزمه خشکی کامل دریاچهارومیه به 

گوش می رسد اما هنوز به مرحله خشکی کامل نرسیده ایم، 
از طرفــی بودجه ای که برای احیای دریاچه اختصاص داده 

شد، در جای خود هزینه نشده است.
وی ادامه داد: دریاچه ارومیه به عنوان ششمین دریاچه آب 
شــور جهان، بزرگ ترین دریاچه آب شور خاورمیانه و ایران 
است و محل زیست بسیاری از حیوانات مهاجر و بومی مثل 
فلامینگــو و پلیکان بوده، اما نفس هایش به شــماره افتاده 
اســت و برای نجات آن، باید به ســرعت اقدام کرد خشک 
شــدن آن نه تنها در ســطح ملی بلکه در سطوح جهانی 
تبعات گسترده ای دارد و انتقادهایی برای ایران نیز به دنبال 
خواهد داشت.محمودزاده خاطرنشان کرد: خشکی دریاچه 
ارومیه نه تنها آذربایجان غربی را تحت الشعاع قرار می دهد 
بلکه ۱۵ اســتان دیگر را نیز تحــت تأثیر قرار خواهد داد و 
از کشــاورزی گرفته تا معیشــت مردم متأثر از این بحران 
زیســت محیطی خواهد بود به گونه ای که ســلامتی افراد 
را بــه مخاطره انداخته و به تبع آن کــوچ اجباری را برای 
مردم رقم می زند.عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی با اشــاره به اینکه دولت نه در ســال ۱۴۰۰ و نه 
در سال جاری ریالی برای احیای دریاچه ارومیه اختصاص 
نداده اســت، گفت: متأسفانه بســیاری از طرح های احیای 
دریاچه ارومیه از جمله طرح آبیاری تحت فشــار در اراضی 
کشاورزی اســتان تعطیل شده اند.محمودزاده با بیان اینکه 
هم اکنون طرح آبیاری تحت فشار در دشت های میاندوآب 
و نقده و مهاباد تعطیلی اســت گفت: دولت در یک ســال 

اخیر برای آبیاری مدرن در این اســتان اختصاص نداده و 
اراضی کشاورزی اســتان به صورت سنتی آبیاری می شود 
و ایــن یعنی هدررفت آب و راندمــان پایین آبیاری بخش 
کشــاورزی که اثر آن مستقیم متوجه دریاچه ارومیه است.
وی با انتقاد از اینکه متأسفانه در این شرایط آب آذربایجان 
غربی به میزان ۳۰۰ میلیون مترمکعب از شهرســتان های 
میاندوآب و بوکان برای اراضی کشاورزی آذربایجان شرقی 
منتقل می شود، افزود: با وجود ممنوعیت انتقال آب بخش 
کشــاورزی این آب از استان به استان دیگر منتقل می شود 

که باید جلوی آن گرفته شود.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی با اشاره 
بــه عدم اتمام طرح انتقال تونــل از زاب به دریاچه ارومیه 
افــزود: با وجود اینکه این طرح در مراحل پایانی قرار دارد، 
گفت: ســه کیلومتر از این تونل دچار ترک خوردگی شده 
و هنوز این مشــکل برطرف نشده اســت.وی با بیان اینکه 
همچنین قرار بود از رودخانه ارس ۳۰۰ میلیون مترمکعب 
آب به دریاچه ارومیه منتقل شــود که این طرح نیز حذف 
شــد، افزود: عدم اختصــاص ۳۰۰ میلیون متر مکعب حق 
آبه دریاچه ارس به دریاچه شــور آذربایجان منجر شــده 
تا شــاهد مرگ این دریاچه باشــیم در این بین رفتارهای 
سیاســی دولت های مختلف بر خشکی این دریاچه بیشتر 
از هر زمانی دامن زده اســت.اظهارات محمودزاده در حالی 
مطرح می شود که استاندار آذربایجان غربی که دبیرکارگروه 
ملی احیای دریاچه ارومیه نیز است در آخرین بازدید از این 

دریاچه از تعیین کمیته های استانی احیای دریاچه ارومیه 
خبر داده اما هنوز این کمیته وارد فاز اجرایی نشــده است.
استاندار آذربایجان غربی با اشاره به عزم دولت برای احیای 
دریاچــه ارومیه گفت: کمیته های تخصصی اســتانی برای 
احیای دریاچه تعیین شــده و از هفته آینــده کار خود را 
در حوزه های مختلف آغاز می کنند.محمد صادق معتمدیان 
در ایــن بازدید با بیان اینکه ایــن کمیته ها با یک رویکرد 
تخصصــی برنامه های لازم برای احیــای دریاچه ارومیه را 
ارائــه خواهند کرد تا مورد بررســی، تصویب قرار گرفته و 
ابلاغ شــود، گفت: باید برنامه تمامی دســتگاه های دخیل 
در احیای دریاچه ارومیه به صورت دقیق مشــخص و طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته اجرایی شــود.دبیر کارگروه ملی 
احیــای دریاچه ارومیه در رابطه بــا اقدامات صورت گرفته 
برای کنترل ریزگردهای حاشیه دریاچه ارومیه افزود: بیش 
از ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار انواع گونه های مقاوم و قابل رشــد 
در شــرایط دریاچه ارومیه برای کنترل شــن های روان و 
ریزگردها، کاشت شده که نقش مؤثری نیز در این خصوص 

داشته است.
وی بــا بیان اینکه برای مدیریت روان آب ها بیش از ۲ هزار 
و ۸۰۰ پروژه تعریف و اجرا شده است، اضافه کرد: بادشکن 
غیر زنده نیز بــه طول ۱۶۰ کیلومتر در حاشــیه دریاچه 
ارومیه برای کنترل ریزگردها اجرا شــده است.معتمدیان با 
تاکید بر اینکه باید کانون هــای ریزگردها به صورت دقیق 
مورد مطالعه قرار گیرد، یادآور شــد: کنترل ریزگردها یکی 
از دغدغه های اهالی و روستاییان ساکن در حاشیه دریاچه 
ارومیه اســت که اقدامات لازم در این راستا بزودی اجرایی 
می شود.استاندار آذربایجان غربی همچنین بر افزایش کمی 
طرح های کنتــرل ریزگردهای احیای دریاچه ارومیه تاکید 
کرد و گفت: در همین راســتا اعتبارات لازم از سوی دولت 
اختصاص می یابد.دبیر کارگروه ملی احیای دریاچه ارومیه 
همچنین ۸ مهرماه امسال در آخرین جلسه استانی احیای 
دریاچه ارومیه با بیان اینکه احیای دریاچه بدون مشارکت 
مردم امکان پذیر نیســت، گفت: اصلاح الگوی کشت برای 
این امــر مهم ضــروری و لازم الاجرا اســت.محمدصادق 
معتمدیان بــا تاکید بر نگاه ویژه ریاســت جمهوری برای 
احیای دریاچه ارومیه در کنار تأمین معیشت مردم، افزود: 
برای جلوگیری از آسیب به معیشت مردم در بحث احیای 
دریاچه، موضوع اصلاح الگوی کشت نیز در راستای تقویت 
معیشت مردم و اشتغالزایی مورد توجه قرار گرفته است.وی 
با بیان اینکه مردم بویژه روســتاییان باید نسبت به اصلاح 
الگوی کشت آگاهی لازم را داشته باشند، اضافه کرد: مراکز 
خدمات روستایی حلقه واصل بین مردم و دولت هستند که 
باید از این ظرفیت در آموزش مردم اســتفاده کرد.استاندار 
آذربایجان غربی با انتقاد از وضعیت نامناسب مراکز خدمات 
روستایی، گفت: سازمان جهاد کشــاورزی هرچه سریع تر 
نســبت به تقویت و راه اندازی این دفاتر اقدام کند چرا که 
نقش بســزایی در ترویج اصلاح الگوی کشت ایفا خواهند 
کرد.وی ادامه داد: در بخشی از حوضه آبریز دریاچه ارومیه 
به کشــت درختان مختلف کم آبر اقدام شــده که با وجود 
مصرف آب ۵۰ درصد کمتر در مقایســه با سیب، محصولی 
بــا ارزش افزوده بالایی تولید می کنند و قطع یقین اگر این 
موارد به اطلاع روستاییان برسد، کشت محصولات پر آب بر 
کاهش چشمگیری خواهد داشت.معتمدیان از دستگاه های 
اجرایی خواست ظرف ۱۰ روز برنامه های تخصصی احیای 
دریاچــه ارومیه در ســال ۱۴۰۲ را ارائه و در بحث احیای 
دریاچه جدیت لازم را داشته باشند.باید منتظر ماند و دید 
دولت سیزدهم در ادامه سالهای حضورش گره خشک شدن 

دریاچه ارومیه و احیای آن را باز می کند یا نه؟

فاضلاب ؛ معضل عمده شهرستان ملاردوضعیت دریاچه ارومیه وخیم تر شد
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت ملارد ضمن اشــاره به اینکه مشکل عمده 
شهرستان ملارد فاضلاب های این شهرستان است، گفت: فاضلاب ها باتوجه به 
شــیب هیدرولیکی از بالادست به سمت شهرســتان روانه و باعث آلوده شدن 
منابع آب زیرزمینی و رودخانه شــور می شــوند.مهناز مدیریان در گفت وگو با 
ایســنا مشکل عمده شهرســتان ملارد را فاضلاب های این شهرستان دانست و 
توضیح داد: فاضلاب کرج و شهرک صنعتی اشتهارد وارد رودخانه شور می شوند 
که این خود معضل بزرگی برای منطقه است و باعث از بین رفتن کامل رودخانه 
می شــود.وی افزود: احتمال خشک شــدن آب رودخانه براثر خشکسالی وجود 
دارد اما این فاضلاب ها در حال از بین بردن ســاختار اصلی رودخانه هستند. در 
صورت تداوم وضع موجود در سال های آینده رودخانه ای وجود نخواهد داشت.

مدیریان به بازدید خود همراه استانداری های تهران و البرز از این رودخانه اشاره 
کرد و گفت: منطقه وضعیت بسیار بدی داشت. از بدو ورود به شهرستان ملارد 
زیر پل شــهر با نمونه برداری های متعددی که انجام شــد به اعداد بسیار بالاتر 
از حد اســتاندارد و فاضلاب خام رسیدیم. به عبارتی رودخانه در حال تبدیل به 
باتلاق و تالاب اســت.وی درباره اقدامات لازم برای ساماندهی فاضلاب ورودی 
به رودخانه شور اظهارکرد: قرار بر مذاکره بین استانداری های تهران و البرز شد 
همچنین اســتانداری البرز باید همکاری شرکت آب و فاضلاب را جلب کند تا 
تهمیداتی را بیندیشــد و فاضلاب تصفیه شده و پساب مطابق با استاندارد وارد 
رودخانه شود.مدیریان تاکید کرد: اگر مواردی از آلایندگی در مسیر دیده شود 
همکاران ما در اداره محیط زیست شهرستان ملارد و البرز پیگیری های لازم را 
انجام می دهند. کارهای اداری لازم باید انجام شــود و ما به عنوان مجری سعی 
در پیگیری موضوع داریم.رییس اداره حفاظت محیط زیســت ملارد یکی دیگر 
از کانون های آلاینده در این شهرســتان را مربوط به شهرک صنعتی صفادشت 
دانست و اظهار کرد: اجرا نشدن تصفیه خانه شهری و تصفیه خانه شهرک صنعتی 
غیردولتی صفادشت یک معضل اســت.وی افزود: ما تمام واحدهای صنعتی را 
که در فعالیتشان منجر به تولید فاضلاب می شوند، ملزم به احداث تصفیه خانه 
فاضلاب به صورت جداگانه کرده ایم.مدیریان به بارگذاری صنعتی در این منطقه 
اشــاره کرد و توضیح داد: بارگذاری صنعتی شــامل جمعیت منطقه و صنایعی 
می شــود که ممکن است در فرآیند تولید فاضلابی به وجود نیاورند اما بعضا در 
شست وشوی سالن ها یا ظروف باعث تولید فاضلاب به علت حجم بالای وجود 
صنایع در این منطقه می شوند. این فاضلاب آلودگی بالایی را به وجود می آورد 
که وارد منابع آب زیرزمینی نیز می شــوند.وی تاکید کرد: زمین تا حدی قدرت 
خودپالایی و جلوگیری از ورود فاضلاب به منابع آب زیرزمینی را دارد اما شرایط 

به گونه ای است که فاضلاب وارد این منابع می شود.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت ملارد به وضعیت چاه های آب شرب اشاره 
کرد که شرایط مطلوبی ندارند و گفت: البته نظر وزارت بهداشت و شبکه بهداشت 
و درمان درباره این موضوع مهم تر است. هدف و وظیفه ما طبق ماده ۳۶ قانون 
توزیع عادلانه آب بررسی، شناسایی و اقدام قانونی برای تمام آلاینده هایی است 
که باعث آلودگی آب می شــوند.مدیریان تاکید کرد: چاه های آب شرب معضل 
شهر صفادشت و شهرستان ملارد است. در نیمه شرقی شهر ملارد شبکه گذاری 
تصفیه فاضلاب انجام شده اما در نیمه غربی هنوز اقدامی صورت نگرفته است. 
به همین دلیل در زمان بارش، زباله ها به ویژه در کانال های شهری باعث مسدود 
شدن مسیر، آبگرفتگی و بیرون زدن فاضلاب ها می شوند. شهرداری ها قرار بود 
آشــغال گیرهایی را تعبیه کنند که در زمان بارش و آبگرفتگی مشکلی به وجود 
نیاید.رییس اداره حفاظت محیط زیســت ملارد به بحث مدیریت پسماند اشاره 
کرد و توضیح داد: در آخرین جلسه مدیریت پسماند قرار شد به صورت آزمایشی 
منطقه ای را شــهرداری های ملارد در نظر بگیرند و زباله های آن مکان را جمع 
نکنند و در ازای این کار مردم به تفکیک از مبدا بپردازند.مدیریان بحث فرهنگ 
را بر اجرا دارای اولویت دانســت و افزود: تا زمانی فرهنگ مدیریت پســماند در 
بین مردم نباشد با بن بست مواجه خواهیم شد. کار فرهنگی نیز نیازمند تشویق 
مردم و انجام اقدامات تشــویقی اســت. اجرای طرح های ناگهانی نتیجه بخش 
نیست چراکه این موضوع نیازمند اطلاع رســانی است.وی ادامه داد: مردم باید 
همکاری های لازم را انجام دهند همچنین شــهرداری ها باید وظیفه خود را در 
زمینه تفکیک طبق دستورالعمل مدیریت پسماند شهرهای استان تهران انجام 

دهند.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت ملارد همچنین مرکز دفن صفادشــت که 
از ۲۰ ســال گذشــته صرفا محل دپو بوده اســت را یکی از کانون های آلاینده 
دانســت و اظهارکــرد: زباله ها در این مکان بدون هیچ پوشــش حفاظتی روی 
یکدیگر انبار می شــوند. این کار خروج گاز متان را در پی دارد و هنگام گرمای 
هوا باعث آتش سوزی هایی می شود که در چند وقت اخیر شاهد آن بوده ایم البته 
با پیگیری های صورت گرفته اقداماتی انجام شــد و امسال تعداد آتش سوزی ها 
کمتر شد.مدیریان موضوع مهم تر در زمینه مدیریت پسماند را عدم عایق بندی 
تراشه های موجود دانست و ادامه داد: تراشه ها نباید بر سطح زمین ریخته شوند 
بلکه باید در سلول و به صورت بهداشتی دفن شوند.وی تاکید کرد: در حال حاضر 
مهندسی پســماند وجود ندارد. مهندسی، خاک ریختن روی زباله نیست بلکه 
باید در ســلول هایی تحت عنوان تراشه دفن شوند همچنین اگر امکان بازیافت 
در محــل وجود دارد باید با بازیافت، حجــم زباله کاهش دهیم.مدیریان ضمن 
اشــاره به پیگیری های لازم با استفاده از قانون به اقدامات انجام شده اشاره کرد 
و گفت:حوضچه شیرابه پسماند درحال آماده سازی است تا تمام شیرابه به آن جا 
منتقل شــود و مجدد به پسماندها بازگردد تا حداقل وارد منابع آب زیرزمینی 
نشود و از طرفی خلل وفرج را پر و از انتشار گاز متان جلوگیری کند.رییس اداره 
حفاظت محیط زیســت ملارد خاظرنشان کرد: این اقدامات بنیادی نیست. این 
مســائل نیازمند انجام اقدامات ریشه ای و زیرساختی است.وی با اشاره به وجود 
ضایعاتی های مختلف در شهرســتان ملارد توضیح داد: این ضایعاتی ها به لحاظ 
زیباســازی نیز شهر را دچار مشکل می کنند. بسیاری از آن ها علاوه بر پسماند 
خشک، دیگر پسماندها را نیز جمع آوری می کنند که همگی پلمب و جمع آوری 

شده اند اما متاسفانه هر روز در محل دیگری شروع به فعالیت و رشد می کنند.
مدیریان دهســتان اخترآباد در بخش صفادشــت شهرســتان مــلارد را یکی 
از کانون های گردوغبار اســتان تهران دانســت و ادامــه داد: این کانون حجم 
گسترده ای دارد. بنابر آمار اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری تهران، اعتبارات 
آن ها برای طرح های بیابان زدایی به یک دهم تقلیل پیدا کرده است. شهرستان 
ملارد همیشه بدترین وضع را نسبت به آلودگی ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون 
داشته است.وی تاکید کرد: موضوع گردوغبار به تازگی آغاز شده است. اگر قصد 
اولویت بندی طرح های بیابان زدایی را داشــته باشند، به نظر می رسد ملارد باید 
جزو اولویت های اســتان تهران بــرای اجرای این طرح باشــد چراکه در حال 

حاضربیابان زدایی در آن روند بسیار کندی دارد.

گزارش

قائم مقام فرمانده یگان حفاظت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری با اشاره به 
اینکه بیش از ۹۰ درصد آتش سوزی های عرصه های طبیعی عامل انسانی دارند، 
اظهار کرد: در شش ماه اول سال جاری نسبت به سال گذشته ۹۲ درصد سطح 

آتش سوزی ها کاهش یافته است.
علی محمدی مقدم در گفت و با ایسنا درباره آتش سوزی های شش ماه گذشته 
در جنگل ها و مراتع اظهار کرد:  آتش ســوزی یکی از حوادث غیرمترقبه اســت 
که در عرصه های طبیعی اعم از جنگل و مرتع رخ می دهد و به اســتناد تبصره 
مــاده ۴۷ قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و مراتع هنگام آتش ســوزی 
همه دستگاه های دولتی اعم از کشوری و لشکری موظف هستند با کلیه وسایل 
ممکنه که در اختیار دارند در آتش نشــانی کمک کنند و خوشبختانه تاکنون 
تعامل دســتگاه های دولتی، حضور و مشارکت مردم بسیار خوب و در شش ماه 
اول ســال جاری سطح آتش سوزی ها کاهش یافته است.وی ادامه داد: در شش 
ماه اول سال جاری حدود ۵۵۲ فقره آتش سوزی در سطح ۱۹۷۵ هکتار رخ داد 
که نسبت به شــش ماه اول سال گذشته که ۱۴۷۹ فقره آتش سوزی در سطح 
۲۳هــزار و ۵۰۵ هکتار رخ داده بود بنابراین امســال ۹۲ درصد کاهش ســطح 

آتش سوزی داشتیم.
بــه گفته قائم مقام فرمانده یگان حفاظت ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
نمی توان دلیل آتش سوزی ها را تنها به گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی تعمیم 
داد چراکه امســال با توجه به افزایش گرمایش زمین کاهش آتش ســوزی ها را 
شاهد بودیم. آتش سوزی ها علاوه بر عوامل طبیعی به عوامل انسانی نیز بستگی 
دارد که ســهم بیش از ۹۰ درصد آتش سوزی ها برای عوامل انسانی است که در 
برخی مواقع ســهوی و در برخی مواقع نیز عامدانــه رخ می دهد.وی ادامه داد: 
بیشتر آتش سوزی ها سهوی هستند که به دلیل عدم رعایت نکات ایمنی، روشن 
کردن آتش توسط گردشــگران و دامدران در عرصه منابع طبیعی رخ می دهد 
چراکه آتش را خاموش نمی کنند و محل را ترک می کنند و بعد از ظهر با وزش 
باد این آتش  به عرصه منابع طبیعی ســرایت می کند و ســطح وســیعی دچار 
آتش سوزی می شود.محمدی مقدم از آتش زدن »پس چر« اراضی کشاورزی به 

عنوان یکی دیگر از عوامل آتش ســوزی نام برد و گفت: آتش زدن پس چرهای 
کشاورزی به دلیل از بین بردن »میکرو ارگانیزهایی« که در خاک وجود دارد، از 
نظر علمی مضر است چراکه موجب کاهش تولید محصولات کشاورزی می شود 
و متاســفانه بسیاری از کشاورزان به دلیل ناآگاهی با سوزاندن پس چرها هم به 

محصولات خود و هم به اراضی ملی آسیب می زنند.
وی تاکید کرد: بسیار اشتباه اســت که اگر گمان کنیم در نیمه دوم سال دیگر 
آتش سوزی نخواهیم داشــت چراکه در نیمه اول سال بیشتر آتش سوزی ها در 
زاگرس و در نیمه دوم ســال نیز در جنگل های شمال کشور رخ می دهد. شاید 
در زاگرس آتش ســوزی نداشته باشیم و یا بندرت رخ دهد ولی در شمال کشور 

حتما آتش سوزی پیش بینی می شود.
قائم مقام فرمانده یگان حفاظت ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری درباره 
اقداماتی که تاکنون برای کاهش آتش سوزی ها انجام شده است، گفت: در سال 
جاری برای کنترل آتش سوزی ها مبنای کار پیشگیری است. تشکیل گروه های 
گشــت، مراقبت، کشیک اطفای حریق در جنگلبانی ها، بخش ها و ادارات منابع 
طبیعی شهرســتان ها و کل مناطق کشــور و تشــکیل گروه های شبانه روزی 
پیشــگیری و اطفای حریق فعالیت های موثری بوده اســت که در سال جاری 
برای کنترل و کاهش آتش سوزی ها انجام شد.وی ادامه داد: از تغییرات اقلیمی 
و کاهش بارندگی نمی توان به عنوان عامل اصلی آتش ســوزی  جنگل ها یاد کرد 
چراکه طی ۱۰ سال اخیر در کشور خشکسالی داشتیم ولی با مشارکت مردم و 
آمادگی نیروهای عمل کننده ستاد بحران نسبت به سال گذشته کاهش سطح 

آتش سوزی محقق شد.
محمدی مقدم با اشــاره به کمبــود تجهیزات اطفای حریق و نیروی انســانی 
اظهارکرد: در تمــام نقاط دنیا به ازای هر ۱۰۰۰ هکتــار یک نیروی حفاظتی 
وجــود دارد ولی در ایران از هــر ۱۰هزارهکتار یک نیــروی حفاظتی مراقبت 
می کند و امکانات اولیه همچون دمنده، فلکس بک و موتورسیکلت - که نیروها 
خود را بتوانند به محدوده آتش سوزی شده برسانند- بسیار محدود است.وی با 
اشاره به صعب العبور بودن مناطق جنگلی ادامه داد: هرچند که به کمک وزارت 

دفاع فعالیت خوبی با »هلی برد« برای اطفای حریق انجلم شــده است اما تنها 
وسیله ای که می تواند نیروها را به مناطق آتش سوزی شده برساند موتور است که 
با کمبود آن مواجهیم.قائم مقام فرمانده یگان حفاظت ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری افزود: سال گذشته ۴۶ درصد نسبت به سال ۱۳۹۹ و در سال جاری 
۹۲ درصد نسبت به شش ماه اول سال گذشته کاهش سطح آتش سوزی داشتیم 
و در ایــن مــدت اطفای هوایی به خوبی انجام شــد و در هرجا که ما اعلام نیاز 
کردیم، وزارت دفاع با تجهیزات پخش آب، نیرو و »هلی برد« برای جلوگیری از 

توسعه آتش سوزی حضور یافت.
محمــدی مقدم درباره تاثیر آموزش و فرهنگســازی بر کاهش آتش ســوزی ها 
اظهارکرد: مســئله اصلی در کاهش و کنترل آتش سوزی جنگل ها فرهنگسازی 
و آموزش از طریق صدا و ســیما، رســانه ها، روزنامه ها و... است که می تواند به 
آگاه ســازی و افزایش دانش مردم در خصوص پیشــگیری از حریق کمک کند، 
همانطور که در گذشــته بســتن کمربند ایمنی با آموزش فرهنگسازی شد.وی 
درباره نقش دســتگاه های دولتی و متولی در حوزه کنترل آتش سوزی ها گفت: 
دســتگاه های دولتی همچون ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری و ســازمان 
حفاظت محیط زیســت - که متولی هستند - می توانند با برگزاری کارگاه های 
آموزشــی برای بهره برداران، مرتع داران و جامعه هدفی که با منابع طبیعی سر 
و کار دارند می توانند گام موثری در این زمینه بردارند که در دســتور کار است 
و هرســاله ین آموزش ها به صورت علمی تری برگزار می شود.محمدی مقدم در 
پایان تصریح کرد:محافظت از منابع طبیعی و اراضی ملی تنها با مدد دو دستگاه 
به نتیجه مثبت منتهی نمی شود و طبق بیان مقام معظم رهبری باید محافظت 
به فرهنگ عمومی جامعه تبدیل شــود که در این زمینه اقدامات بسیار خوبی 

انجام شده است و مردم نیز مشارکت بالایی داشته اند.

پیش بینی آتش سوزی جنگل های شمال کشور در نیمه  دوم سال

مدیر میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری 
دزفول گفت: منظر تاریخــی ـ فرهنگی رودخانه دز 
یعنی آســیاب های دزفول، بافت تاریخی و هر آنچه 
در بســتر و عمق رودخانه و مجاور آن وجود دارد در 
صورت اتمام گزارش و ارســال به یونســکو در آینده 
نزدیک ثبت جهانی خواهد شــد.عباس چراغ چشم 
در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به اینکــه اتمام این 
گزارش پیچیده و زمان بر اســت اظهار کرد: تاکنون 
۱۱۰۰ صفحه از پل، آســیاب ها، بافــت تاریخی و... 
واقع در بســتر رودخانه دز مستندنگاری شده است.
وی خاطرنشــان کرد: اداره میــراث فرهنگی دزفول 
به صورت خودجــوش فعالیت ثبــت جهانی منظر 
فرهنگی دز را شــروع کــرده و در حال پیگیری آن 
است.چراغ چشــم با بیان اینکه مستندات باید به سه 
زبان انگلیسی، عربی و فرانسوی ترجمه شود توضیح 
داد: برای تنظیم درســت گزارش و تکمیل اطلاعات 
و مســتندات باید گزارش تصویری، نوشتاری، نقشه 
مناطق و کارهایی که در گذشته انجام شده و در حال 
انجام اســت به صورت کامل ارایه شود.وی ادامه داد: 
مطالعه منابع در این خصوص یعنی منابع تخصصی 
شــناخت منطقه، شــناخت روند تغییــرات منظر 
فرهنگی دز و... از جمله موضوعات مورد بررسی است.
او گوش زد کــرد: پرونده ثبت جهانی منظر فرهنگی 

دز در فهرست جهانی یونســکو باید اولویت سازمان 
میراث فرهنگی کل کشور باشد و همچنین نیازمند 
تأمیــن اعتبار و حمایت نهادهای حاکمیتی اســت.
چراغ چشم تأکید کرد: در خصوص زمان ثبت جهانی 
شدن منظر فرهنگی دز نمی توانم اظهار نظر دقیقی 
داشــته باشم و منتظر اتمام گزارش نهایی و ارایه آن 
به یونسکو هســتیم. همچنین لازم به ذکر است که 
در صورت ارایه گزارش کمیته میراث جهانی یونسکو 
تصمیم گیــری نهایی در این  باره را بر عهده دارد.او با 

اشــاره به اینکه آسیاب های آبی دزفول بخش مهمی 
است که در سه قسمت رودخانه واقع شده خاطرنشان 
کرد: قرارگیری آســیاب های آبی دزفول در بســتر 
رودخانه و در مجــاورت پل قدیم یکی از جاذبه های 
مهم گردشــگری در استان خوزســتان است.مدیر 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری دزفول 
گفت: منظر فرهنگی دز با تلاش و همت مســؤولان 
مربوطه به زودی در فهرســت آثار ثبت جهانی قرار 

خواهد گرفت.

پرونده ثبت جهانی منظر تاریخی ـ فرهنگی رودخانه دز به یونسکو می رود

 

آگهـی مناقصـه عمـومی 
شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان در نظر دارد از طریق مناقصه عمومی خرید را مطابق جدول زیر از فروشندگان ذیصلاح 

انجام دهد.
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ارتباط خشکیدن دریاچه ارومیه با زلزله های اخیر در آذربایجان غربی
متخصص زلزله شناسی در زمینه ارتباط خشک شدن دریاچه ارومیه با زمین لرزه های اخیر در آذربایجان غربی توضیح 
داد.دکتر توحید ملک زاده متخصص زلزله شناسی در گفتگو با خبرنگار باشگاه خبرنگاران گفت: زلزله مرتبط با درون 
زمین است و فعل و انفعالات درون زمین و درواقع حرکات صفحات زمینی باعث شکسته شدن سنگ های سخت زیر 
زمین در اعماق ده ها کیلومتری می باشد.متخصص زئو فیزیک می گوید: در منطقه آذربایجان عمق زلزله در حدود ده 
کیلومتر می باشــد، اما در ژاپن وقوع زلزله در عمق پانصد الی هفتصد کیلومتری زمین رخ می دهد؛ بنابراین انرژی های 
آزاد شــده همانند در ژاپن و آذربایجان، در آذربایجان مخربتر اســت از زلزله های ژاپن اســت چرا که مرکز زلزله در 
آذربایجان تقریبا در ســطح زمین می باشد.وی نقش عوامل خارجی مانند خسوف و کسوف، بارش شدید باران و حتی 
طوفان هــا را عامل ثانویه وقوع زلزله عنوان کرد و افزود: در حقیقت این عوامل مانند کاتالیزور یا تســریع کننده برای 
وقوع زلزله عمل می کنند.ملک زاده تاکید کرد: مناطق مختلف آذربایجان به استثنای پاره ای مناطق از نظر زلزله خیزی 
بسیار اکتیو هستند. هر وقت زمان آزاد شدن انرژی در این مناطق فرا رسد عوامل بیرونی ذکر شده فوق میتواند زلزله 
را تسریع نماید؛ بنابراین خشک شدن دریاچه اورمیه عامل اصلی زلزله های اخیر نیست بلکه تسریع کننده زمانی زلزله 

می تواند باشد.


